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Československé národní radě americké

My best wishes go out to the members of the Czechoslovak 
National Council as you hold your bi-annual national convention. 
I welcome this opportunity to thank you for the strong support 
you and your organization have shown for the policies and 
actions of our government regarding the crisis in Iran and 
Afghanistan. I also want to applaud your continuing interest in 
the CSCE (Commission for Security and Cooperation in Europe) 
and your active concern for the human rights of the people of 
Czechoslovakia and the countries of Eastern Europe.

On the 100th anniversary of the birth of Milan Rastislav 
Štefánik, a Slovak who played a vital role in the creation of the 
Czechoslovak state at the end of World War I, it is appropriate 
to recognize again the very real contribution which Czechs and 
Slovaks have made to this country and to the human and 
historical ties between the United States and Czechoslovakia.

Jimmy Carter 
The White House 

Washington, June 5, 1980

Rezolúcia zo zjazdu Československej národnej rady americkej 
ktorý bol usporiadaný v dňoch 7. a 8. júna 1980 v Chicagu, 
Illinois;

Krajanskej verejnosti
Drahí rodáci!
Pozdravujem vás zo zjazdu Československej národnej rady 
americkej, ktorá tu v Amerike reprezentuje Američanov česko
slovenského povodu už vyše 60 rokov.

Žijeme v dobe neslýchaného technického pokroku, ktorý by 
mohol byť využitý a slúžiť k blahobytu celého ľudstva. Sovietsky 
svaz však stojí v ceste takého vývoja. Naša americká vlasť sa 
snažila žiť so Sovietmi v mieri a pokoji. Túto našu snahu Moskva 
považovala za slabosť. Vystupňovala úsilie na poli vojenského 
zbrojenia, aby vojenskou prevahou mohla previesť svoje zámery 
na ovládnutie slobodného sveta. K tomuto cieľu majú slúžiť aj 
Sovietmi plánované a financované teroristické skupiny, sabotáže, 
zastrašovanie slobodných ľudí a prelhaná propaganda.

Naša povodná vlasť československá už 32 rokov je državou 
Sovietskeho svazu, v ktorej sú hrubo potlačované základné 
ľudské práva. Československý ľud túži po slobode. Převážná 
vačšina Čechov, Slovákov a Podkarpatských Rusínov nemá 
vrúcnejšieho želania než sa oslobodiť z područia Sovietov a od 

komunistického teroru. Chcú žiť znova ako slobodní ľudia a 
svoje zraky obracajú k nám, ktorí žijeme v slobodnom svete.

V tejto chaotickej a krajne nebezpečnej dobe sa musíme snažiť 
plniť naše závazky ako občania slobodnej Ameriky a ako 
príslušníci vzdelaného národa s tisícročnou tradíciou. Je našou 
povinnosťou podporovať morálne a hmotne režimom prenasle
dovaných československých občanov a informovať o ich situácii 
čo najširšiu verejnosť.

Je tiež nutné myslieť na budúcnosť a neustále hľadať cesty k 
mladým Američanom českého a slovenského povodu a všetkých 
vás prosíme v tomto úsilí o pomoc. Sloboda, nezávislosť a 
ľudská dôstojnosť sú ciele, ktoré rušia priehrady medzi 
generáciami a vytvárajú základ našej jednoty a vzájomného 
porozumenia.

Provolání k domovu ze sjezdu 
Československé národní rady americké

Československá národní rada americká posílá pozdrav česko
slovenskému lidu ze svého řádného sjezdu, konaného společně se 
vzpomínkou na 100. výročí narození gen. Milana Rastislava 
Štefánika.

Štefánik byl jedním z řady národních vůdců, kteří během 
jednoho století přetvořili porobený národ v budovatele moderního 
demokraatického státu. Učinili tak, protože věřili, že-český a 
slovenský národ má své poslání v dějinách lidstva a má právo je 
plnit. Slibný vývoj svobodného státu byl násilně přerušen 
nacistickou a sovětskou nadvládou.

Po dlouhá léta se hlasy, udržující tradici naší národní kultury a 
žádající pro ni svobodu, mohly ozývat jenom ze svobodného 
světa. Od konce šedesátých let se ozývají také z Československa. 
Obdivujeme zásadovost, statečnost a obětavost všech, kdo se na 
tom podílejí. I když my ve své práci neustáváme, každý váš 
projev touhy po svobodě, spravedlnosti a lidských právech má ve 
světě mnohem větší ohlas než naše h lasy.

Vy žádáte, aby vám byla ponechána aspoň ta práva, která jsou 
vám formálně zaručena nadiktovanou ústavou, diktátorskými 
zákony a mezinárodními dohodami, podepsanými vaší dosazenou 
vládou. My pro vás žádáme více - abyste si mohli odhlasovat 
vlastní ústavu, formulovat vlastní zákony, volit vlastní vládu - a 
od těchto požadavků neustupujeme.

Budeme dbát o to, aby světová veřejnost byla o vašich obětech 
vždy informována, budeme americké veřejnosti neustále připo
mínat, že vaše základní práva jsou potlačována a budeme vás 
sociálně podporovat. Ty z vás, kteří bojují o lidská práva v 
podmínkách totalitního státu a bez prostředků, chceme ujistit, že 
uděláme všechno co je v našich silách, abychom přispěli k 
naplnění cílů, které sledujete.



VĚSTNÍK
June 1980

Organ of the Czechoslovak National Council of America
Published monthly (Except bi-monthly July-August) 

Subscription $2.00 a year - Outside U.S.A. $3.00 
Editor - Vlasta Vraz

Office: 2137 So. Lombard Avenue, Cicero, Illinois 60650 
Tel.: 656-1117

VĚSTNÍK
Červen 1980

Orgán Československé národní rady americké
Vychází měsíčně (s výjimkou dvojčísla v červenci-srpnu) 

Předplatné $2.00 ročně. - Mimo U.S.A. $3.00 
Redaktorka - Vlasta Vrázová

Úřadovna: 2137 So. Lombard Avenue, Cicero, Illinois 60650 
Telefon:
656-1117

ZE SJEZDU ČSNRA 1980

Sjezd byl zahájen v sobotu dopoledne 7. června v Marriott 
O’Hare hotelu v Chicagu a končil v neděli po poledni. Násle
dovala oslava stých narozenin generála Štefánika pro širokou 
veřejnost. Byl to tedy sjezd mimořádně důležitý, za plné účasti 
delegátů ze všech oblastí a odboček ve Spojených státech.

Z New Yorku přijeli čestný předseda ČSNRA dr. Jan Papánek, 
ředitel American Fund for Czechoslovak Refugees a pi. Betka 
Papánková, br. Jan Babinec za newyorskou oblast a Jaroslav Zich 
za odbočku Manhattan; z Washingtonu br. Andrew Valušek, 
dlouholetý předseda newyorské oblasti, nyní ředitel a poradce v 
etnických záležitostech washingtonského ústředí demokratické 
strany, dr. Vladimír Fleischer, předseda odbočky Washington, 
D.C., br. Pavel Šturman, Tanja Šturmanová a dr. Otakar 
Horná; z Clevelandu za Krajanský výbor ses. Míla Hyvnarová a 
Jarmila Hynčíková; za oblast Michigan Antonín Čech z 
Owosso a br. Karel Pondělí, za odbočku Owosso Jan Šrá
mek, za odbočku Štefánik br. Vičko, za oblast Pacifik br. 
dr. Jiří Špánek, San Francisco, (též za odbočku, Portland, 
Oregon) a br. dr. Jiří Breber, předseda odbočky Masaryk 
v Los Angeles a br. Josef Pejskař; za Českoslosvenský klub v 
Colo. br. Kamil A.Škapa, Denver; za chicagskou oblast ses. 
Rozina Nehasilová a Jan Uhlíř, náhradní ses. Božena Riedlová; 
za odbočku Gama br. Stanislav Brym; za odbočku Milada 
Horáková br. Erich Krzyvon; za odbočku Jan Masaryk br. dr. 
Vlastimil Chalupa; za odbočku Kollar br. Štefan Papánek, 
místopředseda ČSNRA; za odbočku 28. říjen Emanuel Lát, 
předseda chicagské oblasti, a br. Vladimír Tomsa; za odbočku 
Štefánik br. prof. D. J. Schejbal, náhradní prof. Hrachovský a 
br. Boris Kraupner; za odbočku Západní předměstí br. dr. 
Šalanský-Kent, náhradní Ládi Vošahlík. Též přijeli z Washing
tonu ses. Fleischerová a z Detroit ses. Georgina Vlčková.

Za členské organizace se zúčastnili: za ČSA br. James 
Krákora, gen. tajemník; za Slovak Gymnastic Union Sokol br. 
Adolph Čierny; za Československý Sokol v zahraničí br. dr. 
Antonín Hřebík; za Společnost pro vědy a umění br. dr. Jan 
Mička; za Národní svaz českých katolíků br. František Desenský.

Přítomni byli členové předsednictva: předseda br. Dr. 
Feijenčík, místopředseda br. ing. Štefan Papánek, tajemnice 
Vlasta Vrázová, pokladník br. James Krákora, právní poradce 
br. dr. Leopold Rozbořil, členové br. dr. Chalupa, Eduard 
Dellín, Josef Jakl, br. Halaška, Olga Kovářová, Marie Langová, 
Františka Uhlířová, členové výkonného výboru Milada Ferjenčí- 
ková, Stanislav Jančík, člen sociálního výboru.

Předsedou sjezdu byl zvolen jednohlasně br. James Krákora, 
dva místopředsedové br. Babinec a ses. Hyvnarová, dva 
zapisovatelé br. Karel Halaška a Stanislav Brym, strážce br. 
Antonín Smunt.

Předseda Krákora jmenoval pak pracovní výbory. Zprávy všech 
úředníků, oblastí a výborů stanovního, finančního, tiskového, 
organizačního, sociálního, zahraničního, taktéž resoluce byly 
rozeslány delegátům před sjezdem, takže se mohlo přistoupit k 
práci, vypracovat doporučení jednotlivých výborů pro plénum k 
jednání. V neděli dopoledne došlo pak k debatám a rozhodování.

K usnesení sjezdu se budeme postupně vracet. Z uveřejněných 
resolucí je jasné, že ČSNRA pokračuje ve svém předsevzetí. Její 
směrnice se v ničem nezměnily.

Z finanční zprávy vyšlo najevo, že i Rada byla postižena inflací, 
proto se musí počítat se zvýšeným vydáním a že bude nutno 
sáhnout na reservy. Bylo apelováno na zástupce odboček a 
oblastí, aby zvýšily finanční podporu. Ve skutečnosti, až na 
několik výjimek oblasti nepřispívají finančně na činnost ústředí. 
Vypočítalo se, že příspěvek $4. za člena ročně, který odvádí 
odbočka ústředí, kryje pouze vydání za Věstník, a že nezbývá již 
nic na rozsáhlou práci ústředí. Bude proto zvýšen od 1. ledna 
1981 roční členský poplatek na $6., z čehož má odbočka odvádět 
ústředí $5. za každého člena, v to je zahrnut bezplatně buď 
časopis Věstník anebo American Bulletin. (Obyčejně jsou-li oba 
manželé členy Rady dostávají oba časopisy). Kdo si předplatí 
časopisy, cena za Věstník je $4. ročně a za Bulletin $3.

DARY-
Na sjezdu odevzdal br. Lát za chicagskou oblast $3,000., 

odbočka Západní předměstí $300., odbočka Gama $100., 
Krajanský výbor, Cleveland $500., odbočka Washington, D.C. 
$400., celkem $4,300. K tomuto se připočítá dar $100. za 
odbočku Jan Masaryk, Chicago na chartisty.

Nominační výbor předložil kandidátní listinu, která po krátké 
debatě byla jednohlasně schválena: předseda br. Mikuláš 
Feijenčík; první místopředseda br. Štefan Papánek, druhý mís
topředseda, Vlastimil Chalupa; třetí místopřed. Anna Faltusová; 
tajemnice V. Vrázová; pokladník James Krákora; právní poradci 
Leopold Rozbořil, Chicago a Josef Hašek, Washington; liason 
Rady ve Wash. Anna Faltusová a Josef Hašek. Členové předsed- 
Nictva: Stanislav Brym, Eduard Dellin, Josef Jakl, Karel Halaška 
Olga Kovářová, Marie Langová, Emanuel Lát, Leopold Rozbořil 
a Františka Uhlířová. Členové výkonného výboru: za Chicago ses. 
Milada Feijenčíková a Stanislav Jančík; za Cleveland ses. Míla 
Hyvnarová a Martin Hrabík; za Michigan Anton Čech a Peter 
Vičko; za New York Jan Babinec a Jaroslav Zich; za Washington 
Vladimír Fleischer a Pavel Šturman; za Pacific Jiří Breber a Jiří 
Spánek.

Nově zvolené členy uváděl vřelými slovy br. Andrew Valušek z 
Washingtonu, který po dlouhá léta působil v krajanském životě v 
New Yorku a činně se zúčastnil organizační práce v ČSNRA.

Sjezdu dodala přítomnost Dr. Jána Papánka slavnostního 
rázu, který i letos - jako již po desetiletí od doby světové války - 
přijel mezi nás, aby sdílel s námi naše starosti a plány do 
budoucna. (Jeho proslov je na str. 5.)
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SPRÁVA PREDSEDU ČSNRA
Za najdôležitejšiu udalosť uplynulého obdobia považujem, že 

sme sa - t.j. ČSNRA - stali, ako jediná střechová organizácia 
krajanská politicky činná, politickým reprezentantom etnickej 
skupiny československej a ako taká sme uznávaní americkou 
vládou, tj. Bielym domom a Štát. Departmentom, ako aj členmi 
senátu a kongresu.

V minulosti sa naša činnosť v ústredí sústreďovala hlavne 
udržať otázku Československa a v nej osud našich národov 
nažive. Pripomínali sme preto pri každej príležitosti tragický 
osud našej československej vlasti americkým vodcom aj americ
kým občanom. Robili sme to a robíme to aj naďalej s hlavným 
úmyslom, aby sme tiež varovali našich amerických spoluobčanov 
pred podobným osudom. V čase od nášho posledného sjazdu čím 
ďalej tým viacej sme sa sústreďovali na spoluprácu so State 
Departmentom a s Helsinskou komisiou. Stalo sa tak hlavane po 
vystúpení našich Chartistov, ktorí potrebovali a potrebujú pomoc 
západných demokracií a ich možnú ochranu a spoliehajú pritom 
prirodzene na našu podporu.

Vynasnažím sa Vám podať celkový, stručný obraz tejto našej 
činnosti. Po odchode Dr. Schwarzenberga, predsedu politického 
výboru, považujem za nutné, aby som Vám aj v mojej správe, ako 
predseda Rady taký stručný obraz poskytol s tým, že tento bude 
doplnený podrobnou zprávou sestry Faltusovej a ses. Vrázovej.

Naša činnosť po sjazde r. 1978 spočívala:
1. na získanie podpory pre Rezolúcie v Americkom Kongrese 

k 10. výročiu sovietskej okupácie Československa. Rezolúcie a 
prejavov sa účastnil rekordný počet 45 poslancov a 14 senátorov 
pod vedením sen. Roberta Dola a posl. Derwinského, ktorý si 
vyžiadal celú hodinu pre svoj prejav, aby tak umožnil ostatným 
členom snemovne predniesť prejavy priamo “on the floor of the 
House”.

2. Pripravili sme dokumentáciu pre delegáciu amerických 
senátorov, ktorí boli v decembri 1978 v Prahe. Intervencia 
senátorov pomohla v niektorých prípadoch rozdelených rodín.

3. Podrobnú zprávu, dokumentovanú, sme pripravili a odo
vzdali americkej delegácii, ktorú viedol posl. Derwinski, na 
konferenciu medziparlamentárnej únie v apríli 1979 v Prahe. 
Delegácia pri tejto príležitosti položila veniec na hrobku T. G. 
Masaryka v Lánoch.

4. V apríli 1979 konal sa za našej spolupráce Americko-česko- 
slovenský deň na Štát. Departmente.

5. V máji 1979 dodali sme písomné zprávy členom kongresu, 
novinárom. Amnesty International, Helsinskej komisii a iným, o 
zavieraní Chartistov a členov VONS (Výbor pre obranu 
nespravodlivo stíhaných) v Prahe a ČSSR.

6. To isté sme podnikli v dobe procesu niektorých Chartistov v 
októbri 1979. Všetky tieto zprávy a informácie vzbudili záujem a 
mali značný ohlas.

7. Na deň 21. augusta (Deň sovietskej hanby) sme požiadali 
nám naklonených senátorov a poslancov o ich prejavy.

8. 24. októbra 1979 zúčastnili sme sa schôdze s ostatnými 
středo- a východoeurópskymi etnickými skupinami na Štátnom 
Departmente, na ktorej sa jednalo o prípravách na konferenciu v 
Madride.

9. 16. januára 1980 boli sme účastní konferencie v Bielom 
dome, kde sa jednalo o zahraničnej politike Spojených štátov.

10. Sestra Faltusová pripravila za zahraničný výbor 5 
stránkovú, bezvadne dokumentovanú zprávu pre Štátny Depart
ment vo veci dodržovania resp. nedodržovania Helsinskej 
dohody vládou Československa.

11. Vo februári 1980 naša expozitúra zahr. výboru (ses. 
Faltusová) vypracovala obsiahlu a podrobnú správu pre Helsin
skú komisiu a Štátny Department o prenasledovaní vedcov v 
Československu. Zpráva bola použitá pre tzv. “Scientific 
Forum”, ktoré sa konalo v Hamburku.

12. 3. marca t.r. zúčastnili sme sa s ostatnými etnickými 
skupinami konferencie v Bielom dome, na ktorej sa jednalo o 
zahraničnej a domácej politike Spojených štátov a o prípravách 
na Madrid. Radu zastupovala sestra Faltusová a dr. Hašek.
13. marca t.r. zúčastnili sa naši zástupci zahr. výboru vo 
Washingtone schôdzky s posl. Fascellom a s ostatnými etnickými 
skupinami, na ktorej sa jednalo o prípravách na Madrid.

14. Na žiadosť Helsinskej komisie vypracovala sestra Faltu
sová 10 stránkové memorandum o porušovaní ľudských práv a 
Helsinskej dohody vládou Československa. Zpráva bola podrobne 
doložená a bezvadne vypracovaná.

15. 1. apríla boli sme pozvaní do Bieleho domu a zúčastnili sa 
rozpravy (briefing) o vládnom rozpočte.

16. Politický výbor pripravil tiež dokladmi doloženú zprávu 
pre jednanie v Madride.

17. Pracoval tiež na prípravách rádiového vysielania v reči 
anglickej, ktoré má slúžiť všetkým etnickým skupinám, pokiaľ 
majú vzťah ku Strednej a Východnej Európe.

18. Národná rada je členskou organizáciou a úzko spolupra
cuje s ostatnými skupinami Středo a Východoeurópskymi v tzv. 
Konferencii Východoeurópskych etnických skupín (AEEEC). 
Postupujeme s nimi v úplnej zhode v záležitostiach Helsinskej 
dohody a pri poradách na State Departmente ako aj na iných 
úradoch.

19. Dodali sme a dodávame tiež informácie Bielemu domu a 
iným vládnym úradom vo veciach našej národnej zložky pre tzv. 
“Presidential Commission”.

Pri tejto príležitosti mojej zprávy musím konštatovať, že sme s 
radosťou vítali oznámenie Národného svazu českých katolíkov o 
spolupráci s Čs. národnou radou americkou. Je to významná 
posila pre našu Radu po každej stránke. “Zaplať Pán Boh za
to”.

Snažili sme sa aj na poli kultúrnom splniť naše závazky. 
Prispeli sme obnosom $1,500 na vydanie pamatí Dr. Prokopa 
Drtiny a $1,500 na vydanie knihy o gen. M. R. Štefánikovi v reči 
anglickej.

Náš tlačový výbor, resp. sestra Vrázová vydáva a rediguje náš 
Vestník ako informačný časopis pre našich členov a American 
Bulletin v reči anglickej pre informáciu našich amerických 
priateľov. Bulletin má svoje dobré meno a vysokú úroveň.

O činnosti nášho sociálneho výboru počujete zo zprávy ses. 
Kovárovej a br. Jančíka. Sú znova v práci s umiesťovaním 
nových našich utečencov.

Ako predseda Národnej rady viedol som až na jednu alebo dve 
schôdze ústredia, všetky ostatné. Zastupoval som Radu pri 
rôznych príležitostiach, ako napr. návštevy pápeža Jána Pavla II. 
v Bielom dome, Americko-československého dňa na State De
partmente, účastnil som sa niektorých podnikov našich 
odbočiek a spolupracujúcich organizácií v Chicagu, banketu 
Československo-poľsko-srbského priateľstva, účastnil som sa 
príprav oslavy 100. narodenín gen. Milana Rastislava Štefánika, 
napísal som niekoľko informatívnych článkov o živote Štefánika, 
ako aj článkov pro rôznych príležitostiach, ako nepr. k Novému 
roku, februárovému puču. výročiu obsadenia Československa 
armádami Varšavského paktu, atd.
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Napokon po krátkom výpočte našej činnosti v ústredí, dovoľte 
aby som poďakoval všetkým členom ústredia, sestre Vrázovej a 
Márii Langovej za ich neúnavnú činnosť, sestre Kovárovej a br. 
Jančíkovi za ich obetavú prácu v sociálnom odbore, sestre 
Faltusovej za jej významnú a neúnavnú činnosť, ktorá hovorí 
sama za seba, dr. Haškovi, ďalšiemu zástupcovi našej expozitúry 
vo Washingtone, všetkým Vám funkcionárom a členom oblastí a 
odbočiek, ako aj všetkým zástupcom spolupracujúcich organizá
cií, osobitne zástupcom ČSA, Čs. Sokola v zahraničí, Slovenské
ho Sokola, SVU a Svazu českých katolíkov.

Dr. Mikuláš Feijenčík

ZPRÁVA TAJEMNICE ČSNRA 
VLASTY VRÁZOVÉ

Stanovy ukládají tajemníku povinnost zapisovat schůze 
předsednictva a “vykonávat úkoly určené mu předsednictvem a 
výkonným výborem”. Je to sice neurčitý, ale velice rozsáhlý okruh 
činnosti. Za dnešních světových událostí spadá do této povinnosti 
nekonečně mnoho - co by se mohlo a mělo dělat - ale to neplatí 
jenom na tajemníka, ale na každého člena Rady.

Kde začít? Každým dnem se světová situace přiostruje, každou 
událostí se rozvrat rozrůstá a do tohoto neutěšeného dění se Rada 
zařazuje dle svých omezených možností. Vyslechneme dnes 
zprávy výborů a členských organizací. Těší nás, že k členským 
organizacím - ČSA, Slovenskému Sokolu, Zahraničnímu Sokolu 
a SVU - přistupuje Národní svaz českých katolíků a že tímto 
činem obnovuje se staré pouto z první a druhé světové války. S 
potěšením sledujeme zvýšenou činnost chicagské oblasti, Cleve
landu, Michiganu, odboček Washington, Los Angeles, Portland, 
Denver (Pacifické oblasti, inkl. San Francisca), obrození New 
Yorku, oblasti a odboček.

Účelem sjezdu je hledat povzbuzení mezi svými a poradit se o 
postupu a o práci, ať už jsou podmínky jakékoli. Stěžujeme si na 
zhoršené poměry, na inflaci, na velká vydání, na vymírání 
starých členů, na povšechnou únavu. Pravda to sice je, ale také je 
pravda, že i za těchto horších podmínek zvyšuje se činnost 
odboček a oblastí, že se pracuje oddaně a cílevědomě. Právě 
proto, že je světový vývoj tak hrozivý, nevysvětlujeme již hluchým 
a slepým, jaké nebezpečí nám všem hrozí. To nebezpečí začíná 
tůze doléhat i na bezstarostné a naivní občany morálnč 
nepřipravené Ameriky. Nemůžeme se radovat z toho, že naše 
předpovědi se uskutečňují, ale bude se nám lépe pracovat, 
nesetkáme se již s takovým nepochopením. Můžeme získávat 
nové členy, zvyšovat činnost v odbočkách a hlavně využít nové 
příležitosti ve spolupráci s Američany.

Soudím z poznámek čtenářů American Bulletinu, že američtí 
občané jsou teď přístupnější, že začínají chápat nebezpečí proti 
kterému Rada bojuje od prvopočátku. V tom se nám práce 
usnadňuje. Nastala chvíle, které musíme plně využít, musíme 
vyhledávat Američany, vstupovat do jejich organizací, aby se o 
nás víc zajímali.

Od minulého sjezdu věnovala jsem větší pozornost Amnesty 
International, United Nations Assoc, a podobným organizacím a 
vybízela jsem naše členy, aby se zapojovali do amerického života, 
do organizací, kde by mohli ovlivňovat americké veřejné mínění. 
To se dokáže přímou účastí a úzkou spoluprácí. Všude se 
shledáme s “do-gooders”, kteří z naivnosti pomáhají tam, kde by 
neměli. Čato mají jednu nemilou, nepochopitelnou vlastnost, že 
nespravedlivě ponižují svou vlast a ve své kritice Spojených států 
zacházejí tak daleko, že začnou nacházet zalíbení i v Castrovi a 
různých afrických extrémech. Z toho důvodu někteří naši 
členové, např. býv. političtí vězňové, odmítali kdysi navštěvovat 

schůze amerických organizací, např. některých odboček Amne
sty, UN Assoc, atd. Připomíná to léta 50, kdy krajané přestali 
navštěvovat krajanské schůze, když se prisluhovači komunistů, 
tzv. “pinks” zmocnili vedení. V některých amerických organiza
cích je to obdobné, hájí se Castro, pláče se nad Allendem, mluví 
se jen o Ugandě, Chile, o nevinném severním Vietnamu atd. 
Právě tyto schůze, konference a podniky se musí navštěvovat, i 
když je to nepříjemné a často i boj ovné. Po čase se dá mnoho 
docílit v ovlivňování účastníků a zneškodňování nepřítele, zažila 
jsem nedávno zásadní proměnu ve dvou amerických organiza
cích, kde se osobním stykem několika lidí změnil směr.

Je to činnost v americkém prostředí, které se nesmíme vyhýbat. 
Důležité by bylo získat generaci zde rozenou k této práci. 1 v tom 
nám dnešní doba přeje. Zájem o “roots”, o původ, přilákal 
mnohé, aby se začali zajímat o osud Československa. Dobrým 
příkladem je ples v Continental Plaza v Chicagu, kde se nám 
hlásili “ztracení” synové a dcery starokrajanů. Objevujeme a 
poznávame se navzájem. Nastala doba, kdy se musíme 
přizpůsobovat těm, které chceme získat. Musíme plánovat 
programy, které by je zajímali, nenutit je, aby šli po našich 
starých vyšlapaných cestách, ale hledat cesty přístupné nám 
všem. Daří se to ve Washingtonu, Chicagu, Owosso, Detroit, 
Portland, Cleveland, Denver, Los Angeles, kdekoli se osměluje- 
me představit se americké veřejnosti.

Doba starokrajanů se vytrácí a nabízí se nám něco jiného. Není 
to náhrada za staré časy, aleje v tom naše jediná budoucnost. Ne 
že by se zavrhovalo to staré, ale naléhavě se hlásí přítomnost. 
Zamysleleme se nad tjm, že v Radě samotné je jen několik nás 
zde rozených, že většina dnes je z řad exilu r. 48. Přejde doba 
exilová a nastane “americká”. Tážeme se v duchu, kolik synů a 
dcer rodičů let 48 nastoupí na jejich místo?

Proto při psaní American Bulletinu mám především na mysli 
americké čtenáře a jejich zájmy. Mám radost, když americká 
organizace vyžádá si 700 výtisku zvláštního čísla o Českoslovens
ku (Anatomy of a Satellite) pro své členy; když United Nations 
Assoc, věnuje v jubilejním čísle článek o lidských právech v 
Československu; když poslanec Derwinski dá otisknout celé číslo 
do Congressional Record; když profesoři pravidelně vyvěšují 
Bulletin studentům ke čtení; když učitelé na high school 
používají Bulletinu jako námětu k diskusi; když odbočky věnují 
peníze na předplatné novým členům.

Rozhodně o Československo je teď větší zájem, Afgánistan byl 
výstražným znamením. Dostávám stále dotazy, písemné, telefo
nické, do Rady a na privátní adresu, od lidí známých a úplně 
neznámých, a často jim poskytuji informace o krajanech v 
Americe, o Československu, někdy na pozvání přednáším na 
amerických programech. Někdy mě vyhledají lidé před svou 
návštěvou Československa, aby se vyptali na poměry, někdy až po 
návštěvě, aby se jim vysvětlilo, co se v Československu děje. U 
mnohých konečně se projevuje starost o budoucnost svobodného 
světa. Uvědomujít si světové nebezpečí, proti kterému Rada stále 
varuje. To je pouto, které nás sbližuje, abychom společně bránili 
svobodný svět před hrozící záhubou.

ZPRAVA ZAHRANIČNÍHO VÝBORU
Zahraniční výbor předně ocenil obetavou práci sestry Faltusové 

a doufá, že v této záslužné činnosti bude i nadále pokračovat. 
Domníváme se však, že činnost ČSNRA pokud jde o zahraničně 
politické otázky by měla být rozšířena. Proto se výbor zabýval 
politickým postojem a programem ČSNRA. Pokládá za důležité, 
aby v tomto volebním roce byl politický postoj Rady konkrétně 
formulován, a to ve smyslu níže uvedených bodů, pokud budou 
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sjezdem schváleny, a aby byl předložen programovým komisím 
(Platform Committee) obou stran, které mají zasedat v 
nejbližších týdnech. Zahraniční výbor formuloval tyto body a 
doporučuje, aby je sjezd schválil, a aby předsednictvo je 
vypracovalo v anglickém textu a předložilo na příslušných 
místech.

1. Dnešní situace ve světě je určována vztahy mezi dvěma 
velmocemi - Spojenými státy a Sovětským Svazem. V tomto 
střetnutí Spojené státy představují kladné hodnoty svobody, 
lidských práv, míru, národního sebeurčení a hospodářského 
pokroku.

Proto se Spojené státy musí uvarovat všeho, co by jim 
překáželo v prosazování těchto ideálů nebo je zavazovalo k 
mravně pochybné toleranci národního útlaku či potlačování 
lidských práv. Spojené státy musí tyto zásady jasně vyhlašovat a 
šířit zejména prostřednictvím moderních sdělovacích prostředků 
(rozhlasem a pod.). Spojené státy musí ve své politice rozlišovat 
mezi vnucenými politickými vůdci a mezi vůlí lidu.

2. Odmítáme politiku vybudovanou na uznávání mocenské 
sféry zájmů Sovětského svazu nad střední a východní Evropou. 
Tato oblast je také sférou legitimních zájmů Spojených států a 
západní Evropy.

3. Ve svých vztazích se Sovětským svazem, Spojené státy mají 
mravní povinnost věrnosti svým ideálům a prosazování lidských 
práv a národního sebeurčení národů střední a východní Evropy. 
Tato lidská a národní práva budou zajištěna jen svobodnými 
volbami, kterým musí předcházet stažení okupačních armád 
Sovětského svazu.

Střední a východní Evropa je oblastí, jejíž národy kulturně a 
historicky jsou organickou součástí demokratického světa.

Svobodné a jednotné Československo je jedním ze základních 
kamenů takového uspořádání budoucí Evropy.

4. Vztah k Sovětskému svazu, ať nazýván jménem détente či 
jinak, nesmí být jen ustupováním Sovětskému svazu. Nesmí 
dovolit Sovětskému svazu, aby se dopouštěl útlaku a agrese a při 
tom požíval všech výhod spolupráce se Západem. Spojené státy 
nesmí připustit, aby Sovětský svaz využil tak zvanou “mírovou 
koexistenci” ke zničení svobodného světa, jak to plánuje 
komunistická ideologie.

Hospodářská síla sama o sobě nestačí k vedení politiky, kterou 
Spojené státy mají sledovat. To vyžaduje bezpodmínečně i sílu 
vojenskou Podporujeme proto v první řadě, aby se zvýšila co 
nejrychleji obranná síla a pohotovost Spojených států.

Ján Papánek:
PREJAV NA ZJAZDE ČESKOSLOVENSKEJ 

NÁRODNEJ RADY AMERICKEJ

Ďakujem vám za pozvanie. Rád som s vami na tomto 
významnom zjazde. Dávate mi príležitosť pozdraviť vás a 
potešiť sa z výsledkov vašej činnosti. My starší stále odchádzame 
a mladší si v tejto neutešenej medzinárodnej situácii len málo 
uvedomujú, že je treba práce, i keď sa jej výsledky neukazujú.

Vývoj v medzinárodnom svete i dení nenasvedčuje zvláštnemu 
optimizmu. Mnohí politickí i vojenskí činitelia vidia vývoj 
udalostí veľmi čierne. Niektorí dokonca tvrdia, že sme už v tretej 
svetovej vojne alebo že sa k nej veľmi rýchlo blížime. Je 
nespornou skutočnosťou, že sa zbrojenie stále zvyšuje, i keď sa 
stále jedná o odzbrojení, zvlášť v Ženeve, vo Viedni i v New 
Yorku. Tieto už roky trvajúce jednania nevykazujú nikde žiadne 
kladné výsledky. To nutne vedie ku konfliktu. Neustále sa 
zdôrazňuje potreba uvolnenia - détente - ale súčasne vidíme stále 

sovietske výboje v Afrike, v Latinskej Amerike a najnovšie v 
Afghánistáne a kladné, mierové složky sveta sa rozkladajú. 
Slabinou politiky slobodného sveta je, že cíti, myslí a koná len to, 
čo je nutné na obranu. Preto niektorí vojenskí odborníci hovoria, 
že NATO by sovietskemu náporu mohlo odolať len pár dní a 
potom by sa muselo vzdať alebo nastúpiť atomovú vojnu. 
Politika jednostranného uvolnenia a obrany vedie len k ústupku a 
porážke. Spojeneckí politickí činitelia vidia svoje záujmy 
rozdielne a rozdielne sa dívajú aj na vývoj medzinárodných 
udalostí. Dokiaľ toho najnovšie pozorujeme vo veci Iránu. 
Formálne sa cez Spojené národy rozhodnutím Medzinárodného 
súdu i mimo ne celý svet postavil proti väzneniu amerických 
diplomatov Iránom, ale prakticky vidíme, že každý spojenecký 
štát ide svojou rozdielnou cestou. Tieto rozdiely sú ešte 
markantnejšie pozorovať v postoji proti Sovietom vo veci ich 
invázie v Afghánistáne.

Súčasne pozorujeme snahy Sovietov rozložiť NATO. To sa im 
začína dariť. Spojenci Spojených štátov opustili prevádzanie 
sankcií proti Iránu a nepomohli Spojeným štátom ani znemožniť 
Olympiádu v Moskve. Okrem toho Francúzi i Nemci zahajujú 
separátne jednania so Sovietmi. Títo pokladajú svoj posledný 
výboj za úspešne skončený a už navrhujú Spojeným štátom ďalšie 
jednanie. Až obavy západu ukľudnia, začnú ďalšie výboje.

Rozdiely trvajú a zvyšujú sa i vo veci riešenia izraelsko- 
arabského problému, kde sa nádejný mier zdá byť nedosažiteľný 
k akémusi potešeniu nielen Sovietov a Arabov, ale i Západnej 
Európy, ktorá pripravuje vlastné riešenie konfliktu cez Spojené 
národy. Súčasne sa veľa hovorí o tom, že mnohé nedorozumienia 
sa urovnajú na medzinárodnej konferencii európskych štátov, 
Kanady a Spojených štátov v Madride, ktorá bude v novembri 
jednať o tom, ako a či sú prakticky prevádzané helsinské 
ujednania z roku 1975. Tam sa zúčastnené štáty zaviazali 
spolupracovať a zaisťovať bezpečnosť v Európe. Má to byť už 
druhé takéto zasadanie. Prvé, v Belehrade pred dvomi rokmi 
skončilo pre slobodný svet neúspechom, pretože Sovieti a ich 
sateliti nedodržujú svoje závazky a nikto ich nechce alebo nemôže 
donútiť, aby tieto závazky plnili. Pokračujú vo vyzbrojovaní 
Východnej Európy, nedodržujú ustanovenia o ochrane ľudských 
práv a chcú uplatňovať iba tie ustanovenia, ktoré sú im výhodné, 
najma hospodárske a technologické vymoženosti. - Kladieme si 
otázku, čo sa od tejto dá očakávať. Pamatám sa, ako som v 1974 
strávil vyše mesiaca v Ženeve, kde som i vaším menom predkladal 
memoranda na prípravnej konferencii, ktorá vtedy pripravovala 
návrhy na to, čo bolo pozdejšie podpísané v Helsinkách. Od tej 
doby bolo pokračovanie jednaní v Belehrade, ktoré skončilo 
neúspechom. Kde je spolupráca a bezpečnosť, ktoré boli v 
Helsinkách schválené? Dostávame sa do situácie, kde sa pomaly 
bude hovoriť už len zbraniami a je otázka, či konferencia bude 
alebo nie.

Pokiaľ sa týka československej veci a Československa, je 
smutné pozorovať, ako je celý národ v ostatnom svete zaznávaný, 
pretože tak otrocky háji, propaguje a podporuje sovietske 
záujmy. Je pravda, že sa ozval v 1968 a ozýva sa od roku 77 
Chartou, ktorá sa stala akýmsi priekopníkom v snahe o 
ľudskejšie spolunažívanie medzi ľuďmi v komunistických 
zemiach. Naším osudom v dejinách bolo, že sme boli vždy 
predvojom vo vývoji v medzinárodnom nažívaní a niesli sme toho 
následky. Bolo tomu tak v ďalekej histórii, potom i v 1938 a 
1948. Často o tom uvažujem a spomínam, ako sme boli a 
ostávame vždy opustení. Pamatám sa ako v 1948 sa jednalo o 
osude Československa vo Spojených národoch. Celé tri mesiace sa 
hovorilo, bolo moc sympatií a rečí, ale keď sa malo prikročiť k 
činu, všetci nás opustili. Bolo jasné, že naše politické i vojenské 
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možnosti z doby Prvej i Druhej svetovej vojny, keď sme sa hneď 
zapojili k bojujúcim demokraciám, sa tak rýchlo a snadno 
nebudú opakovať.

Sústredili sme preto svoje úsilie už v 1948 na riešenie 
konkrétnych, zvlášť sociálnych problémov. Táto práca umožňo
vala a umožňuje ľudsky pomáhať našim ľuďom, ktorí stále 
utekajú zo svojej vlasti, súčasne nám unožňovala udržať a 
rozširovať styky s medzinárodnými činiteľmi. To by sa ináč 
nedalo na dlhú dobu udržať. Súčasne to pomáha aj politicky 
držať dobré československé meno na očiach ľudí v slobodnom 
svete.

Podarilo sa nám AFCR udržať na nepolitickej základni, 
pokiaľ sa týka exilu. Stalo sa tak i voči separatistom, ktorí 
skončili plným neúspechom. Vyše 100,000 našim ľuďom bolo 
umožnené trvale sa usadiť v rôznych končinách sveta. Behom 
posledného roku sa podarilo asi 2,500 československým ľuďom 
dostať sa na Západ. Dosiaľ sa AFCR podarilo poradiť, hmotne 
pomoct’ a trvale usídliť asi 1,200. Len od Nového roku ich prišlo 
do Spojených štátov vyše 400. Mnoho sa o tomto exodu v exilovej 
a krajanskej verejnosti hovorilo a písalo, ale praktická pomoc je k 
zaplakaniu. Okrem toho rozšíril AFCR svoju činnosť na 
uprchlíkov z iných komunistami ovládaných zemí a tým udržovať 
priateľské styky. Ďalej sme pomáhali Indom z Afriky a najnovšie 
Indočíňanom. - Niektorým našim ľuďom sa táto činnosť 
neľúbi, odsudzujú ju, najma tí, ktorí ničím k jej uskutočneniu 
neprispeli. Sám túto prácu pokladám za veľmi dôležitú nielen 
ľudsky, ale i politicky.

Spomínam na Druhú svetovú vojnu, ktorú som prežil tu vo 
Spojených štátoch. Spomínam na velikú podporu krajanskej 
Ameriky, politicky, sociálne i finančne. Pravda, bolo to 
snadnejšie. Vtedy sme mali jasne pred sebou nepriateľa. Doba 
bola kratšia a boli sme jednotnější. Dnes ho často nepozorujeme. 

Tiež si uvedomujeme, že politicky sa nedá toľko konať ako v 
dobe konfliktu.

Je v záujme československej demokratickej veci, aby sme boli 
videní, aby sa o nás hovorilo. Preto som minulú jeseň konal 
veľmi namáhavú cestu do Indočíny, preto cestujem na rôzne 
konferencie a skoro každý týždeň do Washingtonu, kde hovorím 
s úradnými i politickými činiteľmi. Preto som minulý rok bol na 
návšteve u rakúskeho prezidenta a nedávno som bol prijatý 
thajskou kráľovnou. Dostal sa nám rád - uznanie za prácu, 
ktorú konáme. Táto činnosť vykazuje dobré výsledky pre 
Československo.

Koncom by som chcel povedať - prekonávame dobu, v ktorej 
neplatia riadne poriadky. Človek ani štát nie je istý a nevie, čo sa 
prihodí zajtra. Je to doba, keď mnohí súdia, že už žijeme vo 
vojne, kde sa sily morálne i fyzické začínajú radiť proti sebe a 
pomaly si uvedomujú, že všetky mierové snahy, i keď sa ešte 
stále jedná, sú prekonané výbuchy násilia v omedzených 
formách, ale vo všetkých končinách sveta.

Ovšem, ani Sovietom ich výboje neprechádzajú a nebudú 
prechádzať beztrestne. Jednostranné uvoľňovanie, détente, sa 
omedzuje. Prejaví sa to i v pomere satelitov k Sovietom, čo bude 
mať za následok zvýšenú kontrolu Sovietov, zvlášť v Poľsku, 
Rumunsku i Maďarsku. V Československu to, bohužiaľ, 
nepotrebujú. Prejaví sa to aj hospodársky v tých zemiach, ktoré 
značne závisia na Západe a ktoré mu dlhujú vyše 50 miliard 
dolárov.

Úkoly pred nami rastú a musíme vypať zvýšené úsilie, aby sme 
mohli plne byť súčiastkou tohoto vývoja.

Vy v Rade konáte veľké dielo, najma informačné Vestníkom a 
Bulletinom. Iste budete v tom pokračovať. Do ďalších rokov 
vám želám plného úspechu.

Na sjezdu bylo v sobotu večer vzpomenuto narozenin ses. Vlasty Vrázové. Zleva u 
hlavního stolu: pí. Betka Papánková a Dr. Ján Papánek, ses. Vrázová, předseda dr. 
Ferjenčík, br. Adolf Cierný a br. James Krákora, předseda sjezdu. Ve svém úvodu br. 
Ferjenčík děkoval ses. Vrázové za celoživotní práci. Pí. Betka Papánková vzpomenula velkých 
zásluh ses. Vrázové, společné práce při zakládání Československého kříže pod záštitou 
American Red Cross za války a její práce v Československu v American Relief for 
Czechoslovakia. Br. Cierný zhodnotil rozsah zásluh celé rodiny v krajanském životě a zvlášť 
děkoval za dlouholetou práci v ČSNRA.
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Zprávy oblastí a odboček
ČESTNÝ VÝSLEDEK ZÁSLUŽNÉ PRÁCE

Odbočka Štefánik znovu prokázala na své pravidelné schůzi v 
sobotu 24. května 1980, že patří k nej aktivnější m složkám 
Československé rady. Neúnavnému předsedovi Eduardu Dellino- 
vi. obětavému jednateli K. Halaškovi, a zkušeným a nápaditým 
funkcionářům a spolupracovníkům, jako je například S. Brym, 
se po několikaletém hledání definitivně organizační struktury a 
co nejúčinnějšího přístupu k členům a aktuálním událostem 
doma i v zahraničí, podařilo přesvědčit nejen členstvo, ale i 
pozorovatele a hosty, že každý večer znamená kulrurní, 
společenský a politický přínos. Vytvoření takové pověsti je 
neocenitelné v době, kdy se samo předsednictvo Rady zabývá se 
stále větší naléhavostí problémem získávání nových členů. 
Zvyšování napětí v mezinárodní situaci a zhoršující se politické a 
ekonomické poměry v Československu vyžadují aktivní zájem 
všech Čechoslováků, žijících v cizině. Předsedovi Dellinovi a jeho 
spolupracovníkům se podařilo vytvořit tradici. Jádrem každé 
schůzky je politicko kulturní program takové hodnoty, že náplň 
jednoho večera je pozvánkou na schůzi příští. Poslední schůze 
před letními prázdninami byla vzorným příkladem výsledků této 
neúnavné organizátorské práce. V srdečném prostředí, v němž 
účastníci mají všechny důvody dát najevo, že mají radost z 
možnosti znovu se vidět, a za štědrého pohostinství jednoho z 
členů (jednotliví členové se v přípravě pohostinnosti pravidelně 
střídají), jsme vyslechli fascinující přednášku dr. Jiřího Tesaře, 
profesora Státní university ve Wisconsinu, na téma. “Jak 
integrace pod Sověty snižuje životní úroveň”. Jmenovaný pobyl 
několik měsíců ve Varšavě jako odborník a pedagog v oblasti 
marketingu, a svoje poznatky shrnul v hodinové analýze, jejíž 
hodnota a poutavost se projevila nejen v přímé odezvě 
posluchačů, ale i v hodnotě diskuse, která následovala. Účastníky 
večeře však čekalo ještě další milé překvapení. Předseda Dellin se 
krátce před schůzí dozvěděl, že v Chicagu pobývá na krátké 
návštěvě spisovatel Ota Filip, který trvale žije v Západním 
Německu jako dopisovatel Frankfurter Allgemeine Zeitung. 
Jmenovaný přijal jeho pozvání a večer byl dále obohacen o 
žurnalisticky v brilantně zhuštěné shrnutí zkušeností z kulturního 
a politického života v srdci Evropy.

Předseda Dellin a jeho spolupracovníci vědí, že poutavý řečník 
přicházející jako host zvenčí, nemůže být vždy k dispozici. V 
takovém případě zajišťují náplň večera z řad vlastních členů - od 
promítání amatérských filmů z černé Afriky s kulturně 
politickým komentářem, až k otázkám nebezpečí v provozu 
atomových elektráren. Odbočka Štefánik se vyvinula v útvar, 
organizovaný za téměř ideálně demokratických podmínek. 
Plnokrevná životnost dobrovolného členství a úspěšné získávání 
nových členů má svůj základ v osobní zkušenosti účastníků, že 
jejich přítomnost neznamená formální splnění povinností, ale 
osobní obohacení ve smyslu obecného člověčenství. Rozcházeli 
jsme se kolem půlnoci, a jako obvykle, neradi. J.S.

Odbočka Dr. Milada Horáková konala svoji pravidelnou 
schůzi 12. června v budově Mid-America Savings v Ciceru.

Předseda br. František Desenský přivítal přítomné a projevil 
uspokojení, že se mezi nás dostaavil br. J. A. Netík, který ač 
nemocen na naši odbočku nezapomíná a ujistil ho, že 
postrádáme jeho úvahy v Sloupku informací v Hlasu národa.

Naše členstvo se zúčastnilo 26. května slavnosti zdobení hrobů 
na Českém národním hřbitově a vzdalo poctu těm co nás předešli 

na věčnost. 31. května jsme se zúčastnili tryzny u lidického 
pomníku. Předseda naší odbočky tam měl projev a i na naší 
schůzi se zabýval vinou nacistů na vyvražďování českého národa 
a odsoudil jedince, kteří se znovu vrací k nacistickým zásadám a 
tím ohrožují mír mezi národy. Bylo vzpomenuto popravy 27. 
českých pánů 21. června 1621 na Staroměstském náměstí. 25. 
června bude tomu 30 let co byla popravena dr. Milada Horáková. 
K její poctě uspořádáme tryznu 25. října, na které promluví její 
spoluvězeň br. Zdeněk Slavík.

Sjezd ČSNRA, který se konal 7. a 8. června v Chicagu, měl 
velmi pčkný průběh. V rámci sjezdu v sobotu večer jsme oslavili 
narozeniny ses. Vlasty Vrázové. V neděli 8. června byla 
vzpomínková slavnost na stoleté narozeniny generála Štefánika. 
Tyto společenské podniky měly vysokou úroveň a pořadatelům je 
třeba blahopřát, neboť vykonali dobrou “práci”.

Členstvo naší odbočky bylo vyzváno, aby se 21. června 
zúčastnilo koncertu českého violoncellisty mistra Františka Sme
tany. Koncert se pořádá ve Velehradu.

Vzpomenuto i živých, kteří se zapojili do veřejného života. V 
Berwynu starosta českého původu E. Vacín, když před třemi lety 
odešel z úřadu zanechal v městské pokladně hotovost $400,000. 
Dnes je tam $400,000 dluhů.

Před ukončením schůze se dostavili zástupci ze schůze 
Oblastního výboru ČSNRA. Předseda je srdečně přivítal, hlavně 
Jiřího Špánka ze San Franciska, který tolik dobrého koná na 
dalekém západě. Schůze byla ukončena přátelskou rozpravou, 
pohoštěním a tombolou. Tisk. ref.

Z CLEVELANDSKÉHO KRAJANSKÉHO VÝBORU

Krajanský výbor v Clevelandu, jehož předsedou je letos br. 
Martin Hrabik, uspořádal v pátek 9. května zdařilou a hojně 
navštívenou schůzi. Po projednání běžných spolkových záležitostí 
jsme uctili památku gen. Milana R. Štefánika proslovem br. 
Václava Hesouna. Pak jsme měli pěknou oslavu svátku matek, 
kterou připravil br. Přemek Kocián spolu s br. Ludvíkem 
Rychterou. Nakonec bylo chutné občerstvení, které připravily 
naše sestry.

Zprávy o schůzích a činnosti Krajanského výboru jsou vysílány: 
Hlasem českého Clevelandu (bří. V. Hyvnar a Jos. Kocáb), 
stanice WZAK, FM 93.1 MC, ve čtvrtek od 9:00 do 10:30 večer a 
na českém programu br. Zdeňka Pražáka, stanice WERE, AM 
1300 Dial, v neděli dopol. od 10:00 do 10:30.

WASHINGTON, D.C.

Washingtonská odbočka ČSNRA se sešla ve čtvrtek 5. června, 
aby uctila památku statečné ženy, vzorné vlastenky dr. Milady 
Horákové. Dívala se na nás z portrétu, který osobně přinesla její 
dcera Jana, která se také s manželem vzpomínkového večera 
zúčastnila. Kytice červených a bílých karafiátů byla od nás všech.'

Po úvodním slovu br. dr. Fleischera promluvil o dr. M. 
Horákové její současník a přítel - dr. Jaroslav Drábek. Jeho 
citlivá, ale důtklivá slova nám přivodila zpět ony strašné dny 
lidské zlovůle, cynismu a krutosti. Zvláště pro mladší generaci to 
bylo varovné memento, kam může člověk klesnout, když ztratí 
lidskou tvář a soudnost. Po jeho proslovu byla přečtena 
“Modlitba”, kterou dr. Horáková napsala za svého pobytu ve 
vězení. Pietni vzpomínku ukončil br. dr. Fleischer recitací básně 
Zd. Němečka: “Popraveným” a výzvou, aby přítomní povstáním 
uctili památku té, která se před třiceti lety nesklonila ve chvíli 
nejtěžší a ani slůvkem nezradila svoje přesvědčení.
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MAJALES 1980
Majáles se letos vrátil do hotelu Shoreham - tam, kde před 

třinácti lety zahájil, aby zakoupil Masarykovo křeslo v John F. 
Kennedy Center.

Pořadatelé zvolili opět útulný Palladian Room s přilehlou 
terasou, otevřenou do zeleně Rock Creek parku. Tu se sešlo na 
dvě stě hostí, aby holdovali “Happy Hour” v jarním podvečeru s 
přáteli blízkými i přespolními. Kolem osmé pak přesídlili všichni 
do Palladian Room k žlutě prostřeným stolům ozdobenými 
bílými kopretinami; nad nimi dominoval ručně vyrobený český 
lev s korunou a znakem Slovenska - inspirace a práce to trojice 
Hartova, Podoski aŠvehla.

Po výborné večeři - kachna s pomeranči, rýží a zeleninou plus 
zmrzlinová bomba - zahájil ples předseda místní odbočky 
ČSNRA Dr. Vladimír Fleischer krátkým proslovem, udělil tři 
slova předsedkyni Majálesu, a pak už se tančilo až do jedné po 
půlnoci. Vrcholem večera byla Česká beseda, předvedena 
čtveřicí mladých párů a čtyřkou dvojic starších “dorostenců”. Za 
nácvik vděčíme paní Milici Hasalové-Švehlové, za krásné 
programy, věnované naším bojovníkům od Žižky po Slovenské 
národní povstání, čest i chvála dr. Ješinovi, architektu 
Rakušanovi a paní Mince Rokusové. Pokud jde o finanční 
úspěch programu, ten zaručila hrstka neúnavných pracovníků v 
čele s manželi Roykovými, paní Šturmanovou a Květou 
Katzovou. Jim a všem, kdo přiložili ruku k dílu, především 
místopředsedkyni Věře Brittonové, pokladníku Šturmanovi a 
Xeni Fleischerové náš upřímný dík.

Mezi hosty Majálesu byla řada prominentů - senátor Zorinsky s 
chotí, kongresmani Van Deerlin a Vaník s manželkami, 
americký velvyslanec Henry Byroade a jeho žena Jitka, ze 
Státního departmentu Mr. and Mrs. Carl W. Schmidt a Brooks 
McClure se ženou. Z Bílého domu přišla Natalie Sluzor v 
zastoupení šéfa kanceláře pro etnické záležtosti, a půvabná 
Eliška Hašková-Coolidge, která přivedla dva tucty přátel a 
rodinných příslušníků.

Přišli hosté zblízka i zdáli, ze států New York, Massachusseets, 
North Carolina, Wisconsin, Maryland a Virginia. Přišlo také 10 
Poláků. A všichni slíbili, že přijedou narok zase. Tož, na 
shledanou, na příštím Majálesu, 2. května 1981, v Palladian 
Room v hotelu Shoreham.

V proslovu proneseném na letošním Majálesu naznačil 
předseda místní odbočky ČSNRA dr. Vladimír Fleischer, že 
výtěžku plesu bude použito také k podpoře rodin stíhaných 
chartistů, neboť jejich akce je jediný otevřený pokus o liberalizaci 
a změnu Moskvou vnuceného režimu v Československu. A dodal: 
“Pro Československou národní radu americkou je prostě 
nemyslitelné, aby půlka Evropy byla svobodným světem odepsána 
a přiřčena sovětské sféře. Proto odmítáme politiku détente, která 
poslouužila jenom zájmům komunistů; a zatím co jsme dřímali, 
využívali oni příležitostí v Africe, Asii a na Blízkém Východě. 
Nesmířili jsme se s pohlcením Baltických států - proč tedy máme 
přitakávat přisouzení Střední a Východní Evropy sovětské 
mocenské oblasti? To zni hůř než Mnichov 1938! A proto bude 
ČSNRA všemožně usilovat o aktivnější politiku vůči Střední a 
Východní Evropě a bude podporovat jakoukoliv akci, jejíž cílem 
je národní sebeurčení a osvobození od komunismu.”

(Zpravodaj z Washingtonu)

AMERICAN PŘEDPLATNÉ 
[BULLETIN* $3.oo ročné

Madrid - Lidská práva - 
Holocaust Commission

Dne 27. května t.r. se konala na State Departmentu s Counselor 
Rozanne L. Ridgway schůze zástupců celonárodních etnických 
organizací, které mají vztah ke Střední a Východní Evropě, ve věci 
příprav na konferenci v Madridu. Schůzky se zúčastnili také další 
úředníci State. Depr., včetně Mr. Guy E. Coridena (dříve Deputy 
Staff Director Helsinské Komise) a Mr. Jonathan Greenwalda, 
nyní Human Rights Officer for Evropě, kteří budou členy 
americké delegace v Madridu. Velvyslanec Max Kampelman, 
co-chairman americké delegace pro konferenci v Madridu a 
Messrs. Wise a Zimmerman byli v Evropě za účelem konsultací se 
západoevropskými signátoři Helsinské Dohody.

Na schůzce bylo m.j. diskutováno o návrzích na “New 
Proposals” pro Madrid a o některých bodech, které v seznamu 
návrhů projednání v Madridu připravila Charta 77. Další schůzka 
s Counselor Ridgway bude koncem června. K pátému výročí 
podepsání Helsinské Dohody State Department připravuje velkou 
konfeerenci ve Washingtonu. ČSNRA byla na zmíněné schůzce s 
Counselor Ridgway zastoupena svými washingtonskými zástupci 
A. Faltusovou a Dr. J. Haškem.

V červnu zahájil Hlas Ameriky vysílání pravidelného pořadu o 
lidských právech, naznavý: Lidská práva, historie, teorie a prakse. 
V pořadu se bude mluvit o přípravách na konferenci v Madridu. 
Pořad se bude také zabývat historickým vývojem lidských práv, 
různými historickými dokumenty, jakož i současným stavem 
lidských práv ve světě.

Dr. Jaroslav Drábek, člen ČSNRA, žijící ve Washingtonu, 
býbalý prokurátor v Československu, který na vlastní kůži poznal 
nelidské zacházení v nacistickém koncentračním táboře, byl 
jmenován Presidentem Carterem za čs.-americkou obec do 
Presidentské Komise, zv. Holocaust Commission, která, mimo 
jiné, má také za úkol vypracovat návrh na vhodný památník 
obětem nacizmu. Za polsko-americkou obec byl jmenován 
Aloysius Hazewski a za ukrajinsko-americkou obec Julian Kulas, 
oba naši přátelé z Chicaga. První schůzka této komise se konala ve 
Washingtonu 28. května t.r. -ČSNRA-afa

Různé zprávy z Československa

Z Československa byl vyhoštěn kanadský profesor university v 
Oxfordu v Anglii Dr. William Newton-Smith, který byl pozván do 
Prahy Chartisty k soukromé přednášce, která se konala v bytě 
Chartisty Ivana Dejmala. Prof. Newton-Smith byl z bytu vyveden 
asi deseti policisty a pak v budově pražské bezpečnosti vyslýchán 
několik hodin než byl dopraven na západoněmecké hranice a asi 
ve tři hodiny ráno vykázán z Československa. Přednášku 
uspořádal prof. Julius Tomín.

Vykázán z Československa byl také britský student Angus 
Cargille, který se zúčastnil přednášky uspořádané docentem Dr. 
Radimem Paloušem pro několik studentů. Tato studijní skupina 
je známá jako “Patočkova universita” a řídí ji prof. Julius Tomín, 
manžel mluvčí Charty 77, Zdeny Tomínové. Angus Cargill byl 
vyslýchán téměř pět hodin než byl z ČSSR vyhoštěn. Prof. 
Tomínovi bylo pohroženo zatčením.

Odvolací soud v Plzni prodloužil trest vězení Chartisty Petra 
Cibulky o dalších šest měsíců. Byl obžalován z trestného činu 
podle par. 171 tr.z. (maření výkonu úředního rozhodnutí). 
Skutkovou podstatu trestného činu Cibulka údajně naplnil tím, že 
pět měsíců ve výkonu trestu nepracoval. V té době Peter Cibulka 
držel hladovku, která trvala téměř tři měsíce - s nuceným 
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přerušováním umělou výživou ve vězeňské nemocnici. Hladovkou 
Cibulka protestoval proti nehumánním pracovním podmínkám a 
fyzickému napádání spoluvězni. Cibulkovi přátele se rozhodli 
uspořádat v Brně - odkud Cibulka pochází - tichou manifestaci, 
aby upozornili na jeho případ. O povolení manifestace požádali 
přísluušné úřady. Není známo, zda povolení bylo uděleno.

ČSNRA-afa

Chicago: Slavnostní odpoledne k poctě 
Gen. Milana Rastislava Štefánika

V neděli 8. června odpoledne v hotelu Marriott u chicagského 
letiště O’Hare se konala jubilejní oslava stoletého narození našeho 
prvního ministra války - generála Milana Rastislava Štefánika.

Oslavu pořádala Československá národní rada americká a 
přípravný výbor slovenských organizací. Plně zaplněný sál, 
významné pozoruhodné projevy hlavních řečníků: dr. Mikuláše 
Ferjeněíka, dr. Jana Papánka, Adolfa Čierného a hodnotný 
kulturní program svědčí o tom, že toto slavnostní odpoledne 
vyznělo důstojně, a že se po všech stránkách vydařilo.

Přítomné srdečně přivítal obřadniík odpoledne ing. Štefan 
Papánek. Rozjímavou modlitbu před obědem přednesl rev. 
Rudolph S. Shintay, farář kostela Trinity Slovak Lutheran 
Church.

Dlouhotrvající potlesk byl odměnou všem, kteří se podíleli na 
vysoké úrovni kulturního programu. Populární slovenský pěvecký 
sbor “Zora” zazpíval na začátku národní hymny - americkou a 
československou. Později s velkým úspěchem a s dojímavou 
procítěností slovenské národní i vlastenecké písně za řízení 
Josepha Bukového a za účasti vynikající sólistky sopranistky 
Želmíry Tomáškové. Dvořákův koncert na violoncello zahrál 
violoncellista David Richards, kterého na piano doprovázel Floyd 
Rueger.

David Richards doprovázel na piano i oblíbenou zpěvačku 
národních písní Jiřinu Podgornou, která nám zazpívala směs 
národních písní Bohuslava Martinů. Naše úspěšné recitátorky 
Věra Rokničová a Alice Koudelová procítěně přednesly básně o 
československém hrdinovi Milanu Rastislavu Štefánikovi.

Za tiskový odbor ČSNRA - F.U.

Sté výročie narodenín
Gen. Milana Rastislava Štefánika

Príprava na dôstojné oslávenie vo Washingtone
Spoločnými silami v hlavnom meste Spojených štátov usporia

daná spomienka na sté výročie národného bohatiera a spolutvorcu 
Republiky Československej, Gen. Milana Rastislava Štefánika 
bude v nedeľu, dňa 20. júla (července) v Kennedy Center, 
svetoznámeho kultúrneho strediska Ameriky, oil. hodine.

Na zvečnenie pamiatky gen. Štefánika dedikované bude kreslo v 
koncertnej sieni Centra a menom Štefánikovým, vedľa kresla 
venovaného pred časom pamiatke Tomáša Garrigue Masaryka.

Slávnostný prejav k shromážděným bude mať Dr. Ján Papánek, 
neohrožený bojovník za práva Československa od časov prvej 
svetovej vojny dodnes.

Pozvánky na dedikáciu a shromaždenie budú v dohľafdnom 
čase rozposlané.

Príspevky na náhradu výdavkov spojených s dedikáciou kresla 
a slávnostného shromaždenia v Kennedy Center prijímajú 
zainteresovane spolky, o čom členstvo už bolo upovedomené.

-pst
SLÁVME SLÁVNE SLÁVU SLÁVNYCH SLÁVOV!

KALENDAR

WASHINGTON, D.C.:
5. června - Pietni vzpomínka u příležitosti 31. výročí popravy dr. 
Milady Horákové. Promluvil dr. Jaroslav Drábek - Bethesda 
Library

21. června - “Kouzlo operet” - Lída Brodenová - Georgetown 
University

20. července - Dedikace křesla gen. Milana Štefánika v koncertní 
síni Kennedy Center - 11 hod. dop.

21. srpna - rozdávání letáků a malá autokolona u příležitosti 12. 
výročí sovětské okupace

13. září - SVU - Wine and cheese party
28. září - Svatováclavské bohoslužby - 3 hod. odp. Emanuel 

Lutheran Church, Bradley Lane
17-20. října - Kongres SVU - Georgetown University
28. října - Zástěrovo pásmo “A to co neumírá”

DARY NA ČINNOST ČSNRA 
U PŘÍLEŽITOSTI SJEZDU

Oblastní výbor Chicago, 111 $3,000.00
Krajanský výbor Cleveland, OH 500.00
Odbočka Washington, D.C. 400.00
Odbočka Západní předměstí 300.00
Odbočka Gen. M. R. Štefánik, IL 100.00
Odbočka Gama 100.00
Oblastní výbor Michogan 100.00

Dary na činnost ČSNRA:
Gen. John Slezák $50.00

Gen. John Slezák $50.00
manž. Frank a Marie Minaříkovi 20.00
John Šrámek, Michigan na Věstník a Bulletin 20.00
Dr. Karel Novák, IL 10.00
Leopold Barnet, IL, na poštovné Věstníku 5.00
Jerry Otec, IL 5.00
Magda Štěpánková, CA 5.00
Frank J. Pelich, CA 5.00
Joseph A. Přitasil, IL 5.00

IN MEMORIAM
zesnulé ses. Emilie Schliksbierové, dlouholeté 

tajemnice ČŽNRA, věnuje Čs. ženská národní rada
zesnulé ses. Emilie Schliksbierové, dlouholeté 

tajemnice ČŽNRA, věnuje Čs. ženská národni rada 
v exilu $200.00

pí. Marie Sázavské, II 20.00
manž. Karel a Olga Křížoví, II 10.00
zesnulého p. Čeňka Torna a jeho vzácné choti 

paní Aničky věnuje Frank Kubu, IL 40.00
*

Fondu pro čs. disidenty věnuje Peter Vičko, člen 
odbočky Gen. M. R. Štefánika, Mich. $10.00

Připomínka - dodatkem ku zprávě o volbách ve výroční schůzi 
Oblastního výboru ČNRA konané v neděli dne 16. března 1980 
bylo omylem opomenuto uvést, že br. Stanley Jančík byl opětovně 
zvolen sociálním referentem Oblastního výboru. V této funkci je 
br. Jančík činným již od roku 1958 za éry naší chvalnč známé 
Emilky Welclové-Růžičkové.
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Č. S. A.
Nejstarší bratrská a sesterská podpůrná jednota 

v Americe jest připravená poskytnouti Vám 
nejvýhodnéjší druhy životních pojistek plné 

zabezpečujících Vaši ochranu.
Rovněž nabízíme pojistky poskytující pravidelný 

starobní důchod jakož i pojistky nypoteční.  
Další informace ochotné podají: 

CZECHOSLOVAK SOCIETY OF AMERICA !
Pioneer of Fraternal Life Insurance”

CSA PLAZA
Telefony (312) 795-5800 - (312) 242-2224 - 

2701 SOUTH HARLEM AVENUE BERWYN, IL 60402 

VĚSTNÍK

CZECHOSLOVAK NATIONAL COUNCIL 
OF AMERICA

2137 So. Lombard Ave. - Room 202 
Cicero, Illinois 60650

ADDRESS CORRECTION REQUESTED
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